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Spørgsmål nr. 10 fra Folketingets Udvalg for Fødevarer, Landbrug 

og Fiskeri (FLF alm. del): 

 

”Ministeren bedes kommentere henvendelsen af 3/10-07 fra 
Dansk Kvæg vedrørende afgræsning, jf. FLF alm. del – bilag 
9.” 

 

Svar: 

 

1. Dansk Kvæg har i henvendelsen af 3. oktober 2007 nærmere redegjort 

for sin holdning til afgræsning og præsenteret forskellige tal og fakta om 

denne problemstilling.  

 

Det fremgår bl.a. af henvendelsen, at det efter Dansk Kvægs opfattelse er 

den enkelte mælkeproducent, der har ansvaret for køernes velfærd, og at 

den vigtigste faktor for at opnå velfærd er driftsledelse, uanset om køerne 

er på græs eller på stald. Dansk Kvæg ønsker, at det overlades til den en-

kelte mælkeproducent – på grundlag af en vurdering af vedkommendes 

produktionsforhold (dvs. staldindretning, arealstørrelse og -beliggenhed, 

drivveje, jordbonitet og vejrforhold) – at overveje muligheden for af-

græsning. 

 

Af de vedlagte faktaark om afgræsning anføres bl.a.,   

 

- at afgræsning forudsætter, at der er et minimumsareal af græs til 

stede (typisk et areal svarende til 1-2 fodboldbaner pr. ko), 

- at størrelsen på landbrugsejendomme gør det vanskeligt at få kø-

erne på græs, og  

- at indhøstede erfaringer og gennemførte undersøgelser tyder på, 

at der er både fordele og ulemper ved afgræsning. 

 

2. I januar 2007 nedsatte jeg som bekendt en arbejdsgruppe om hold af 

malkekvæg, der skal undersøge og vurdere behovet for at fastsætte nær-

mere regler for hold af malkekvæg, herunder hold af ungkvæg.  

 

Baggrunden for arbejdsgruppens nedsættelse var, at Det Dyreetiske Råd i 

en udtalelse om malkekvæg fra 2006 konkluderede, at der bør nedsættes 

en sådan arbejdsgruppe.  

 

I udtalelsen pegede Det Dyreetiske Råd på en række problemområder, 

som efter rådets mening bør indgå i overvejelserne om en lovmæssig re-
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gulering af velfærden for malkekvæg. Ét af de særligt fremhævede pro-

blemområder var spørgsmålet om kvægs adgang til afgræsning. 

 

Arbejdsgruppen om hold af malkekvæg har derfor også i sit kommissori-

um fået til opgave at behandle bl.a. denne problemstilling.  

 

3. Jeg kan oplyse, at Dansk Kvæg er repræsenteret i arbejdsgruppen om 

hold af malkekvæg, og jeg går derfor ud fra, at Dansk Kvægs medlem af 

arbejdsgruppen vil redegøre for foreningens holdning til afgræsning i ar-

bejdsgrupperegi. Jeg har imidlertid sendt en kopi af Dansk Kvægs hen-

vendelse til arbejdsgruppens formand, professor Hans Houe, til oriente-

ring. 

 

 

 

 

 


